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Technische vragen m.b.t. Memo hoefdieradvies en onderzoek innovaties voor ganzenwering en -verjaging 

Fractie # Vraag/input Antwoord/reactie 

BBB 1 Het advies stelt dat m.n. de edelhert, 
damhert en in grotere aantallen ook het wild 
zwijn niet zelfstandig naar de provincie 
komen en een verbindingszone 
nodig hebben tussen de Veluwe en de 
Heuvelrug. Wat is hiervan de status?  

Op 17 maart 2021 heeft u de motie Groene 
Loper voor een Robuuste Verbinding met de 
Veluwe aanvaard en ons hiermee opgedragen 
om deze verbinding via Terschuur opnieuw op 
de kaart te zetten en het gesprek hierover aan 
te gaan met provincie Gelderland. Dat 
gesprek is gevoerd, maar de provincie 
Gelderland heeft hierin vooralsnog geen 
interesse. Het is aan het nieuwe college om 
na te gaan hoe dit verder wordt opgepakt   

2 Met alle opgaven die er al in het 
buitengebied liggen, hoe bereidt de provincie 
zich voor op de impact van deze soorten? 
Advies spreekt van rasters noodzakelijk voor 
inperken van leefgebied wild zwijn i.v.m. 
schade als ook risico van Afrikaanse 
Varkenspest. Maar ook het risico op 
aanrijdingen met deze soorten. Aan welke 
oplossingsrichtingen denkt de gedeputeerde 
dit te ondervangen, gezien het verloop nog 
onduidelijk is?  

De voorbereiding ligt nu in het benoemen van 
de potentiële biodiversiteitsvoordelen en de 
diverse risico’s. Het gevraagde advies is daar 
onderdeel van. Dit zal nader worden 
uitgewerkt in het Interim 
Omgevingswetprogramma Faunabeleid en 
Monitoring (IOFM).     

3 Meer hoefdieren en initiëren van ander 
beheer waarvan de werking nog niet getoetst 
is. Hoe wordt omgegaan 
met schade aan landbouw, 
verkeersveiligheid, publieke gezondheid, te 
hoge aantallen en verspreiding. De provincie 
stuurt op “het verloop afwachten”(?).  
Hoe worden de mogelijke consequenties 
zoals voornoemde schades beheersbaar, bij 
beheer achteraf?  

Voor de goede orde het betreft hier geen 
beleidsstuk, maar een advies als één van de 
bouwstenen voor het IOFM. Overigens stuurt 
het huidige beleid niet op ‘het verloop 
afwachten’. Voor bijvoorbeeld wilde zwijnen 
geldt al jarenlang een nulstandbeleid om 
schade door wilde zwijnen te voorkomen. 
Echter onlangs is de door ons verleende 
ontheffing Wet natuurbescherming voor de 
handhaving van de nulstand voor zwijnen in 
de provincie Utrecht vernietigt door de 
Rechtbank Midden-Nederland. Daartegen is 
door ons hoger beroep ingesteld bij de 
Afdeling rechtspraak van de Raad van State, 
waarbij we moeten aantonen dat het 
nulstandbeleid in onze provincie nodig is. Het 
gevraagde advies is juist bedoeld om inzicht 
te krijgen in andere mogelijkheden indien de 
Raad van State ons niet in ons gelijk stelt.  

4 Hoe worden alle jaren veldervaring met 
verjagen, ingebed in de innovaties met 
dezelfde strekking? 

De veldervaring op het gebied van verjaging 
is tot op heden niet goed of niet geregistreerd, 
dit moet sterk verbeteren blijkt ook uit 
gerechtelijke uitspraken. Hier ligt een 
belangrijke taak voor de grondgebruikers om 
deze registraties voor juridische houdbare 
besluiten in het faunabeheerplan van de 
Faunabeheereenheid op orde te krijgen. De 
innovaties en pilots die de provincie nu voor 
haar rekening neemt moet de 
grondgebruikers helpen om de meest 
effectieve methode te vinden en te verkennen 
hoe dit vast onderdeel van de agrarische 
bedrijfsvoering kan worden. Het primaire doel 
is om gewasschade te kunnen voorkomen. 
Het ontbreken van deze registraties is 
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overigens een landelijk gegeven. In het IOFM 
komen we hierop terug.    

5 Verschillende middelen per grondgebruiker 
om af te wisselen vereist een flinke 
investering, terwijl de werking beperkt en/of 
tijdelijk is. Meeste schade is op meerjarig 
grasland. Is de investering redelijk en billijk 
afgezet tegen de duurzaamheid van de 
werking? 

Zoals in het innovatierapport is doorberekend 
is de verwachting dat de investering zichzelf 
terugverdiend omdat er naar verwachting 
minder schade zal optreden in het gebied. 
Ook hier komen we in het IOFM op terug. 

6 MARF (inmiddels ontbonden) heeft in kaart 
gebracht en geadviseerd dat inperken van de 
ganzenpopulatie en de schade een boven 
provinciale samenwerking vraagt. Verjagen 
van ganzen is probleem verplaatsen ook 
naar andere provincies, zo blijkt ook uit het 
drone-project. Hoe verloopt de 
samenwerking en goed nabuurschap met de 
andere provincies? 

Provinciale samenwerking en afstemming 
vindt plaats via de taakgroep ganzen, 
ingesteld via de IPO-werkgroep 
natuurwetgeving (in opdracht van de BAC-
VP). Overigens is verjagen naar andere 
provincies geen conclusie die wij herkennen 
vanuit het drone-project.  
We voeren pilots uit om te onderzoeken of 
intensief gecoördineerd ver- en bejagen, bij 
voorkeur naar rustgebieden, schade 
terugdringt.  

GroenLinks 7 In het hoefdieradvies van de 
zoogdiervereniging wordt gesproken over het 
belang van ecologische verbindingszones 
tussen de Utrechtse Heuvelrug en de 
Veluwe, zoals het ecoduct bij Terschuur, en 
wordt er verwezen naar de aangenomen 
motie om deze verbindingszone ook op te 
nemen in de omgevingsverordening en het 
gesprek aan te gaan met de Provincie 
Gelderland en Rijkswaterstaat. Nu er in beide 
provincies nieuwe coalities gevormd gaan 
worden en het realiseren/verbinden van 
natuur een belangrijke rol kan spelen in de 
stikstofopgave is het wat GroenLinks betreft 
goed om als provincie te blijven kijken naar 
de kansen voor het ecoduct bij Terschuur, en 
of het Rijk hier een bijdrage in kan leveren. 
Wordt dit ook gedaan? 

Op 17 maart 2021 heeft u de motie Groene 
Loper voor een Robuuste Verbinding met de 
Veluwe aanvaard en ons hiermee opgedragen 
om deze verbinding via Terschuur opnieuw op 
de kaart te zetten en het gesprek hierover aan 
te gaan met provincie Gelderland. Dat 
gesprek is gevoerd, maar de provincie 
Gelderland heeft hierin vooralsnog geen 
interesse. Het is aan het nieuwe college om 
na te gaan hoe dit verder wordt opgepakt    

Partij voor de 
Dieren 

8 Op p.41 gaat het over veterinair risico (m.n. 
Wilde zwijnen) die “zeer grote economische 
en financiële gevolgen” kunnen hebben. Op 
p.42 gaat het specifiek over de Afrikaanse
Varkenspest (AVP): “De Deskundigengroep
Dierziekten (2021) schat de kans dat binnen
vijf jaar door menselijk handelen AVP in
Nederland uitbreekt op medium tot hoog
(Figuur 7). Hoog is gedefinieerd als een kans
tussen 50 en 90%. Het zou dan gaan om een
separate uitbraak, in de vorm van een
puntlocatie ver vóór de relatief langzaam
aanrollende olievlek die inmiddels het oosten
van Duitsland heeft bereikt.” Er wordt gesteld
dat: “De kans op overdracht hangt af van het
aantal en de dichtheid van de wilde
hoefdieren, de bedrijfs- en dierdichtheid van
de landbouwhuisdieren in een leefgebied en

Varkenshouderij en het beperken van 
veterinaire risico's is geen provinciale 
bevoegdheid/taak. Het ministerie van LNV is 
hier het bevoegd gezag. Zij heeft met die 
provincies waar wilde zwijnen voorkomen ook 
afspraken gemaakt over het beheer van wilde 
zwijnen in geval er een AVP uitbraak zou zijn. 
Mochten wilde zwijnen zich in Utrecht gaan 
vestigen, dan sluiten wij aan bij die afspraken. 
In het rapport worden de risico’s van 
verspreiding niet afgewenteld op wilde 
populaties. Men geeft aan dat het risico op 
AVP via menselijke verspreiding groter is dan 
via wilde zwijnen. Maar dat de aanwezigheid 
van wilde zwijnen wel een verhoogd risico 
geeft t.o.v. een situatie waarin er geen wilde 
zwijnen zijn gevestigd. Dat is een feit.  
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de mogelijkheden voor direct contact tussen 
wilde hoefdieren en gehouden dieren (Groot 
Bruinderink et al., 2007; De Vos & Groot 
Bruinderink, 2009).” Welke maatregelen 
moeten varkenshouders nu nemen tegen 
AVP? Waarom wordt het risico van 
verspreiding afgewenteld op wilde 
populaties, terwijl de dichtheid van gehouden 
varkens vele malen groter is? 

9 Willen deze dieren zicht hier vestigingen dan 
moeten er ook voldoende rustgebieden zijn, 
zoals o.a. pp p.23 wordt aangegeven. Is daar 
al voldoende zicht op? Zo ja, kan dat 
overzicht gedeeld worden met PS? 

Gesprekken over zonering van de Utrechtse 
Heuvelrug, met daarin ook rust voor dieren in 
de natuur lopen. De uitkomst is nog niet 
bekend en kunnen nog niet gedeeld worden.  

10 Op dit moment gaat Provincie uit van 
spontane komst van het edelhert (P.67 over 
taken en verantwoordelijkheden} maar die is 
niet te verwachten, want er moet een 
geschikte verbindingszone komen door de 
Gelderse Vallei -> welke plannen zijn 
daaromtrent? 

Op 17 maart 2021 heeft u de motie Groene 
Loper voor een Robuuste Verbinding met de 
Veluwe aanvaard en ons hiermee opgedragen 
om deze verbinding via Terschuur opnieuw op 
de kaart te zetten en het gesprek hierover aan 
te gaan met provincie Gelderland. Dat 
gesprek is gevoerd, maar de provincie 
Gelderland heeft hierin vooralsnog geen 
interesse. Het is aan het nieuwe college om 
na te gaan hoe dit verder wordt opgepakt. 
I 

11 Er wordt enkele keren verwezen naar een 
beleidsnota ‘Edelhert, damhert en wild zwijn’ 
uit 2012. Is die beleidsnota in de tussentijd 
herzien? Zo niet, dan lijkt het tijd voor 
herziening omdat inmiddels de populaties, 
ook in nabijgelegen Veluwe, sindsdien zijn 
veranderd. Komt er een herziening van de 
nota binnen afzienbare tijd? En zo ja, 
wanneer? 

Deze nota is komen te vervallen met de 
komst van het Beleidskader Wet 
natuurbescherming provincie Utrecht 2017. In 
het beleidskader is een verkorte versie van de 
nota uit 2012 beleidsneutraal opgenomen. 
Het IOFM is een herziening van het geldende 
Beleidskader, waaronder hoefdieren en zal 
door ons in Q1 van 2024 worden vastgesteld.  

12 Zoals ook op p.59 wordt aangegeven is het 
zinvol eerst een nulmeting te doen voor de 
stand van zaken van de biodiversiteit en 
vraat aan bosverjonging voordat populaties 
edelherten en wilde zwijnen zich hier gaan 
vestigen. Staat een dergelijke nulmeting 
gepland? Zo ja, wanneer? Zo niet, waarom 
niet? 

Daar waar dit specifiek nodig is in relatie tot 
hoefdieren, zullen we kijken hoe we kunnen 
aansluiten op bestaande monitoring van 
biodiversiteit in de beoogde gebieden. Omdat 
de komst niet valt te voorspellen is het vooral 
lastig om het moment van de nulmeting te 
bepalen omdat de komst van het eerste grote 
hoefdier niet valt te voorspellen en de 
nulmeting dus kan zijn verouderd. Dit aspect 
en eventuele verbetering die nodig is nemen 
we mee in het hoofdstuk monitoring in het 
IOFM. 


